

ပရတ်ဘုရားရှင် (ခ)

သံသရာ၏ အစ

“**မြားလာရာကို မကြည်နဲ့ လူနာကို အရင်ကု**” ဟူသည် ရှင်နာဂသိန် (နာဂသေန)၏- စကားမှာ ဗုဒ္ဓဘာသာ လောက၌ သြဇာလွှမ်းမိုးလျက် ရှိပြီး- ထိုစကားကြောင့် သံသရာတည်း ဟူသောသော ဤလောကီ ဖြစ်စဉ်ကြီးသည် စတည်ဖြစ်ပေါ် စေသော မူလလက်သည် ဇစ်မြစ်ရှင် မရှိတော့ဟူလို ဖြစ်သွားရတော့၏။ ဤစကားအား ပြန်လည် ဆင်ခြင်လျှင်ပင် မြားဒဏ် ရ လူနာ ရှိပြီဆိုကတည်းက မြားလာရာ၊ မြားပစ်သူ ရှိနေပြီ ဆိုခြင်းပင်။

ထိုအကြောင်းကို ကိုယ်တော်ဂေါတမ ကိုယ်တိုင်က “ရဟန်းတို့ ဤသံသရာ၏ အစကို မသိနိုင်၊” ဟု ပြောဆိုခဲ့၏။ (သံ ယုတ်ပါဠိ၊ အနမတဂ္ဂသံယုတ်-ဝေပလ္လပဗ္ဗတသုတ်) ထိုစကားတွင်လည်း သံသရာ၌ အစမရှိဟု ပြောဆိုခဲ့ခြင်း မဟုတ်ချေ။ သံသရာ၏အစကို မသိနိုင်၊ (အချို့ဆရာတော်များက **ဤသံသရာတည်းဟူသော ဖြစ်စဉ်၌ မသိအပ်သော အစသည် ရှိ၏** ဟု ပြန်ဆိုကြသည်။) ထိုသို့ မသိခြင်းမှာ အဝိဇ္ဇာ ဖုံးလွှမ်းမှုကြောင့်ဟု ဆိုသည်။

ထိုကြောင့် လောကအပေါင်းအား စတင် ဖြစ်တည်စေသည့် ပင်မဇစ်မြစ် ပရမတ်ဘုရားရှင် မရှိဟူ၍ ယတိပြတ် ငြင်းဆို ခဲ့ခြင်း မရှိဘဲလျှက် ဆရာဝါဒ အစဉ်အလာ ဖွင့်ဆိုသော ရောပြွန်းနားလည် ကိုးကွယ်ပြီးသား ဖန်ဆင်းရှင်နှင့် မရောစပ်မိစေ ရန် ဥပါယ်တမည်နှင့် ရှောင်လွှဲပြောဆို နေရသော အကြိမ်ပေါင်းများစွာကို ပိဋကတ်တော်၌ တွေ့ရလေတော့သည်။ (မည်သို့ပင် ရှောင်လွှဲပြော ဆိုသော်လည်း ရံဖန်ရံခါ၌ ကိုယ်တော်ဂေါတမကိုယ်တိုင် ထုတ်ဖော်ပြောဆိုရသော အကြောင်း အရာများကို ဆက်လက်၍ တင်ပြပေးပါမည်။)

ဤနေရာ၌ ပင်မဇစ်မြစ်- ပရမတ်ဘုရားရှင်အား နားလည်နိုင်စေရန် သိထားသင့်သော အခြားအချက်တစ်ခုမှာ ဗုဒ္ဓ ဒသန အားဖြင့် ဤလောက တည်းဟူသည့် ဘဝဖြစ်စဉ်များ၊ ဘဝဖြစ်စဉ်များ တည်မှီရာ အဆောက်အအုံများ၊ ထိုနှစ်ခုလုံးသည် ထိန်းချုပ်ထားသည့် သင်္ခါရ သဘောတရား- စသည်ဖြင့် သတ္တလောက၊ သြကာသလောကနှင့် သင်္ခါရလောက ဟူသည်များ ကို အတော်အတန် နားလည်ထားသင့်သည်။

သတ္တလောက ဟူသည့် သက်ရှိဘဝများ ဖြစ်စဉ်သည် ဆရာစဉ်ဖွဲ့ကျူးသော ဗြဟ္မာဝါဒ ဖန်ဆင်းရှင်းကြောင့် မဟုတ်ဟု ကိုယ်တော်ဂေါတမက ဆိုသည်။ (အင်္ဂုတ္တိုလိ၊ မဟာဝဂ်၊ တိတ္ထာယနသုတ်၊ ၆၂) ထိုအချက်ကို ကောက်ယူလျှက် ဖန်ဆင်း ရှင်ကို ငြင်းဆန်သူများက ဖန်ဆင်းရှင်ဟူသည်ကို ကိုယ်တော်ဂေါတမက အပြတ်အသား ပါယ်ချခဲ့သည်ဟု အခိုင်အမာ ဆို ကြတော့သည်။ သို့သော် ထိုသုတ်တော်တွင်ပင် သတ္တလောကသည် ရှေးဘဝကံကြောင့်သာ ဖြစ်လာရသည်ဟူသည့် ရှေးဘဝကံကိုသာ ပုံအပ်နားလည်ထားသော ပထမမြောက် အချက်နှင့်၊ သတ္တလောကသည် အကြောင်းဇစ်မြစ် မရှိဘဲ လျှက် အလိုအလျောက် သဘာဝ အတိုင်း ဖြစ်လာခြင်း မဟုတ်ဟူသည့် တတိယမြောက် အချက်များကို များသော အား ဖြင့် ဖုံးကွယ် ထားလျက်သာ ရှိတော့သည်။ (ထိုသုတ်တော်တွင် ရှေးဘဝကံကြောင့်ချည်း ဖြစ်ခြင်းများကို ငြင်းသည်။ ဆရာဝါဒ ဖွင့်ဆိုသော ဖန်ဆင်းရှင်အယူကို ငြင်းသည်။ အကြောင်းဇစ်မြစ် မရှိဘဲ ဖြစ်လာရသည်ဟူသည့် သဘာဝ ဝါဒ ကိုငြင်းသည်။ ထိုသို့ ငြင်းဆန်ပြီးနောက် ထိုဝါဒများကို မရှင်းဘဲလျက်-- အဇ္ဈတ္တိကာယတန ဓါတ်ခြောက်ပါးကြောင့် သူငယ်သည် အမိဝမ်း သို့သက်ဝင်၍ လူဖြစ်၏။ လူဖြစ်၍ နာမ်ရုပ်ဖြစ်၏။- နာမ်ရုပ်ကြောင့် အာယတနခြောက်ပါး ဖြစ်၊ အာယတနခြောက်ပါးကြောင့် ဖဿ ဖြစ်၊ ဖဿကြောင့် ဝေဒနာ ဖြစ်-- စသည်ဖြင့် ရှင်းလင်းပြီး နောက်ဆုံး၌ ရုပ်နာမ်ချုပ်ရာ နိဗ္ဗာန်သို့ လမ်းညွှန်ခြင်းများ ကိုသာ ဖော်ပြထားပေသည်။

ဤ၌- သက်ရှိတို့ မှီတည်ရာ ဩကာသလောက (ကမ္ဘာ၊ ကြယ်၊ လ နက္ခတ်၊ ရေ၊ မြေ၊ လေ၊ မီး) စသည်တို့ မည်သို့ ဖြစ်လာသည်ကို ပြောဆိုခြင်း မရှိချေ။ သို့သော် ပိဋကတ်တော်၏ အခြားသော အထောက်အထားများအရ ထို သတ္တလောကနှင့် ဩကာသလောကကို သင်္ခါရလောကက ပိုင်၏။ သင်္ခါရလောကက ဖန်ဆင်း၏။ သို့ဖြစ်၍- အကြောင်းဖြစ်မြစ် မရှိဘဲ လျှက် ဖြစ်လာသည် ဟူသော သဘာဝ ဝါဒီများအား ဆန့်ကျင်ခဲ့သော ကိုယ်တော်ဂေါတမ ကိုယ်တိုင်၏ စကားအရပင်- ထိုသင်္ခါရလောက ဖြစ်တည်လာခြင်း အကြောင်းဖြစ်မြစ်မှားကား တိမ်မြုပ်နေတော့သည်။

ထိုအချက်ကို ပိဋကတ်စာပေ၌ ထူးချွန်နံ့စပ်သည့် အပြင်၊ ဝိပဿနာ၌ လိမ္မာသော ဆရာတော်ကြီးများ ဖြစ်သည့်- နောက်ဆုံးစွန်သည် လယ်တီ ဆရာတော်ကြီးနှင့် ညောင်လွန်းဆရာတော်ကြီးက ပြုပြင်စီရင်မှု သင်္ခါရယ မဟုတ်သော အသင်္ခတပရမတ်ခါတ်တော်ဟု ခါတ် ဆိုသည့် စကားလုံးဖြင့် ဖော်ပြ၍၊ ဓမ္မစေတီရာတော်ကြီးက သူ၏ သမာစိတ္တ ဘာသာကျမ်းတွင် ဓမ္မဓိဌာန်၊ နိယတဗုဒ္ဓါ အမြဲဗုဒ္ဓါ လူနတ်ဗြဟ္မာတို့ မကြံမစည်နိုင်သော ဗုဒ္ဓါ၊ မအိုမသေမနာသော-ကမ္ဘာလောက၊ သတ္တလောက၊ သင်္ခါရလောက၊ ဩကာသလောကကို ဖန်ဆင်းသော ဗုဒ္ဓါ- ထိုဗုဒ္ဓါသည် လောကအလုံးစုံ ဘာသာအားလုံး၏ တစ်ဆူတည်းသော ဘုရားဖြစ်၍- နောက်ကာလကြမှ အယူအမျိုးမျိုးကြောင့် ဘာသာအမျိုးမျိုး ဖြစ်လာရသည်ဟု ဆိုထားသည်။ ထိုစာအုပ်ကို ထုတ်စဉ်က လယ်တီဆရာတော်၏ အဖြေများနှင့် ပူးတွဲထုတ်ခဲ့သောကြောင့် လယ်တီဆရာတော်ကြီးကလည်း သဘောမတူခဲ့ကြောင်း ပြောခဲ့ခြင်း မရှိချေ။ ထို့ပြင် ဓမ္မစေတီ ဆရာတော်ကြီးက ဓမ္မဓိဌာန်ဗုဒ္ဓါ အကြောင်း လောကီမှပွင့်သော လူသားဘုရားများ အကြောင်းကို သူ၏ နိဗ္ဗာန်လမ်းပြ ဓမ္မကထိက ပေဒသာလက်သုံးကျမ်း၏ စာမျက်နှာ ၂၈ မှ ၃၀ တွင်လည်း ထပ်မံရှင်းပြ ပြောဆိုထားပေသည်။

ထို့ပြင်- ဘုရားဒကာ ဦးလူငယ်က သူ၏ သဗ္ဗညုဗုဒ္ဓါမယျကျမ်း စာမျက်နှာ ၄-၅ တွင် ပရမတ်ဘုရားသည် လောက အလုံးစုံကို ဖန်ဆင်းကြောင်း-- ရှင်းပြထားပြီး။ သဲအင်းဂူ ဆရာတော်အပါအဝင် အခြားအခြားသော မြောက်များစွာ ဆရာတော်များကမူ ဖန်ဆင်းခြင်းဟူသည့် စကားကို ထည့်မပြောဘဲလျက် ပရမတ်ဘုရားနှင့် ပညတ်ဘုရား-ဟူသည်ကို ခွဲခြားပြော ဆိုခြင်း များစွာ ရှိနေသည်။ (အထက်ဖော်ပြတော် ဆရာတော်များမှ အချို့သော ဆရာတော်တို့အား အဓမ္မဝါဒီများဟု သတ်မှတ်ခြင်း များလည်း ရှိပေသည်။ သို့သော် ထိုဆရာတော်များအား အဓမ္မဝါဒီများဟု သတ်မှတ်ခြင်းမှာ အဆိုပါ- ပရမတ်ဘုရား၊ ဓမ္မဓိဌာန်ဗုဒ္ဓါက လောကအပေါင်းအား ဖန်ဆင်းသည်ဟူသော အယူကြောင့် မဟုတ်ချေ။ အခြားအခြားသော ဂိုဏ်းအယူ ဆရာတော်များနှင့် အခြားသော အယူများ မတူသောကြောင့်သာ ဖြစ်တော့သည်။)

မံသမျက်စိဖြင့် မမြင်အပ်သော၊ လောကီ စကားလုံးဖြင့် တုနိုင်းမဲ့ ဖော်ပြနိုင်စွမ်း မရှိသော လောကအပေါင်း၏ ဖြစ်မြစ်ရှင် (အာရိဗီစကားဖြင့် အလ္လာဟ်) ဟူသည်မှာ အဘယ်နည်းဟု ခံစားနိုင်ရန်မှာ ရောပြွန်းကိုးကွယ်မှု (ရှရီးခ်က်)ကြီးထဲ၌ အသားကျနေသူများ အဘို့ရာ မလွယ်ကူလှသလို၊ မိရိုးဖလာ ဗြဟ္မာဝါဒမှ ပြောသော အတ္တ- ဗြဟ္မာ ဟူသည့် ဝေါဟာရများမှာလည်း ယခုခေတ် မြန်မာစကား ဘုရား၊ မြတ်စွာဘုရား သို့မဟုတ် မြန်မာ ခရစ်ယာန်များ သုံးသော ထာဝရဘုရား ဟူသည့် ဝေါဟာရများ ကဲ့သို့- ဘုရား၊ မြတ်စွာဘုရား ဟု ပြောလိုက်သည်နှင့် လူ ပုဂ္ဂိုလ်ဖြစ်သော ကိုယ်တော်ဂေါတမ ဟူသော ခံစားနေခြင်းမျိုး၊ များစွာသော ကမ္ဘာနှင့်အပူမ်း ခရစ်ယာန် များကလည်း God ထာဝရဘုရားသည် ယေရှုခရစ်တော်ပင် ဖြစ်သည်ဟု ခံစားနေခြင်းမျိုး- ဖြစ်နေသည့် အတွက် ကိုယ်တော်ဂေါတမ အနေဖြင့် သူကိုယ်တိုင် သိနေသော သံသရာ၏ အစ၊ သံသရာဖြစ်တည်လာခြင်း သစ္စာ ဓမ္မအား ပြဌာန်းသည့် မူလဖြစ်မြစ် ဘုရားရှင်အား ရိုးရာအသုံး ဝေါဟာရ အတ္တ၊ ဗြဟ္မာ ဟု သုံးပြန်ကလည်း ထိုခေတ်ထိုအခါမှ လူသားများမှာ- သူတို့၏ ဆရာဝါဒ အစဉ်အလာ ခံစားယုံကြည်ထားသော ဆရာ ဂိုဏ်းများ ဖွင့်ဆိုရာ ဒဿန လူသားနှင့် ရောပြွန်းနေသော ဖန်ဆင်းရှင်ကိုသာ မြင်ယောင်ခံစားပေတော့မည်ပင်။

ဤဂေါဟာရ အခက်အခဲများကြား၌ ကိုယ်တော်ဂေါတမ အနေဖြင့် မိမိ ဟု ခေါ်သော ဤခန္ဓာဖြစ်တည်မှု၊ ခန္ဓာ၌ ကျင်လည်ရာ စိတ်၊ နာမ်- ခန္ဓာမှီတည်ရာ လောက၊ သံသရာတို့သည် အနတ္တ (ဖနာဟ်)မျှသာ ဖြစ်ကြောင်း ပေါ်လွင်ထင်ရှား စေသော နည်းဖြင့် ထုတ်ပြုလျက် ဒွန်တွဲနိယာမ အားဖြင့် အနတ္တ မဟုတ်သော ပရမတ် တည်မြဲမှုများအား ထုတ်ပြုရလေတော့သည်။

ပိဋကတ်တော်လာ ကိုယ်တော်ဂေါတမ၏ သွန်သင်ချက်များမှ မည်သို့ ဆိုသနည်း--ကို ဆက်ဖတ်ပါရန်။

အချို့အချို့သော ဗုဒ္ဓစာပေ ဂေါဟာရများကို နားမလည်က- သို့မဟုတ် ဆွေးနွေးလိုက htaylwinoo@islammyanmar.com သို့ ကြွခဲ့ပါရန်။